الوسائل المعاصرة للتحريض على القتل بين الفقه الإسلامي والقانون الوضعي

الباحث: حسن عبد الله عبد المقصود أبو زهو

القسم: الفقه المقارن، الكلية: الدراسات الإسلامية والعربية بدمياط الجديدة، الجامعة: الأزهر الشريف، الدولة: جمهورية مصر العربية

البريد الإلكتروني: HassanAbouZhou.33@azhar.edu.eg

ملخص البحث

ولا شك أن التحريض يعتبر وسيلةً مؤديةً إلى الحرام، ووسيلةُ الحرام محرمةً؛ لأن للوسائل حكم مقاصدها شرعا، وقد تناولت في بحثي مستجدات التحريض مثل استخدام منصات الإعلام والتواصل الاجتماعي ووسائل الإيحاء في التحريض، مع بيان مدى مسئولية المحرض في هذه الحالة حيث أنه تحريض غير مباشر مما يصعب من إيجاد صلة السببية بين المحرض والمباشر للقتل.

كذا تناولت بالدراسة والبحث التحريض الناتج عن عادات وتقاليد مجتمعية جاهلية تحكم عدداً من الناس كعادة الأخذ بالثأر، ومدى مسئولية المجتمع أمام الله عن هذه الجريمة.

مع تحديد المسئولية الجنائية في حال استعمال المحرِّض لوسائل السيطرة على العقول فيما يعرف بغسيل الدماغ والتنويم المغناطيسي.

الكلمات المفتاحية: الوسائل المعاصرة، التحريض، القتل، التنويم المغناطيسي، الثأر.

Contemporary means of incitement to murder

Between Islamic jurisprudence and positive law

Hassan Abdullah Abdul Maqsoud Abu Zhou

Department of comparative jurisprudence, **Faculty** of Islamic and Arabic Studies in New Damietta, Al-Azhar **University**, Egypt.

Email: HassanAbouZhou.33@azhar.edu.eq

Abstract:

Undoubtedly, incitement is considered a means that leads to the forbidden, and the means of the forbidden is prohibited.

In my research, I dealt with the developments of incitement, such as the use of media and social media platforms and means of incitement, with an indication of the extent of the instigator's responsibility in this case, as it is indirect incitement, which makes it difficult to find a causal link between the instigator and the direct one.

The study and research also dealt with the incitement resulting from the customs and traditions of the ignorant community that govern a number of people, such as the practice of taking revenge, and the extent of society's responsibility before God for this crime.

With the identification of criminal responsibility in the event that the instigator uses the means to control the minds in what is known as brainwashing and hypnosis.

Keywords: Contemporary means, incitement, murder, hypnosis, revenge